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Styrelsesmøde 01-11-2023 
 
Tilstede: Caroline Erup Friis, Christine Ravn Lund, Emilie Vindfeldt-
Bottke, Frederik Enevoldsen, Jacob Gissel, Johan Hedegaard Jørgensen, 
Katinka Langdahl, Katrine Evelyn Jensen, Katrine Seier, Kristian Lausten 
Madsen, Lucas Skræddergaard, Mathias Green, Martin Flindt Nielsen, 
Michala Lykke Nielsen, Nikolaj Oksen, Oskar Vellev og Pernille Madsen 
 
Tilstede fra sekretariatet: Guro Klausen (under punkt 4, 4A, 4B, 4C og 4D), 
Karen Damsgaard (under punkt 5 og 6), Laura Fabricius (under punkt 8 og 
9), Louise Juul Jensen, Mia Jørgensen, Signe Bo (under punkt 10), Signe 
Lund Christensen (under punkt 5 og 6) og Stella Mari Christiansen (under 
punkt 7).  
 
Afbud: ingen 
 
Dagsorden:  
1. Godkendelse af dagsorden 
2. Generelle orienteringer 
3. Budget 2024 til vedtagelse – 2. behandling 
4. Indstilling af nye medlemmer 

A. Unge Moderater 
B. Nye Borgerliges Ungdom 
C. Modstrøm 
D. Olivenspejderne 

5. DAPP-projektets afslutning 
6. Orientering om tømt pulje på GUP 
7. Forbedring af kommunikation vedr. fokus på målretning og vejledning 

til organisationernes behov vedr. DUF-puljer 
8. Demokratianalysen 
9. Det digitale demokrati 
10. Orientering om skolevalg 
11. Medlemskab i Dansk Erhverv (anden drøftelse) 
12. Rejsefortællinger 
13. Eventuelt  

REFERAT 
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Referat 
1. Godkendelse af dagsorden 
Forkvinden bød velkommen til styrelsesmødet og der blev sunget Nu falmer 
skoven trindt om land.  
 
Dagsorden og referater blev godkendt. 
 
2. Generelle orienteringer 
Forkvinden introducerede punktet, og åbnede for korte orienteringer. 
 
Forkvinden orienterede om, at hun har: 

- Haft opstartsmøde med følgegruppen i Magtudredningen 2.0. 
- Afholdt møde med BUPL om ungdomsskoler i forbindelse med 

Trivselskommissionen.  
- Holdt møde med Modstrøm. 
- Været i Grønland med Sjomaq. 
- Været til møde for Foreningen Folkemødets medlemmer. 
- Været til møder i Trivselskommissionen. 
- Været til Kulturministerens 40-års fødselsdagsreception. 
- Været til topmøde om folkeskolen. 
- Været til møde om bankoreglerne.  
- Deltaget i ADDs partnerkonference. 
- Været med Ungerådet forbi DRs bestyrelse. 
- Været til Mogens Jensens 60-års fødselsdag. 
- Været til Tipsudvalgsmøder. 
- Været til minikonference om frivilligkrise. 
- Deltaget i et interview med GlobalNyt. 
- Været til lancering af demokratianalysen. 
- Været til Demokratiets Dag, hvor Morten Skov kom som gæst. 

 
Christine åbnede herefter for andre orienteringer: 
 
Lucas har deltaget i Dansk Flygtningehjælps Ekstraordinære 
Generalforsamling. Han har været til EU's eller YFJs Ungdomsdialog i 
Alicante, og han har deltaget i det tyske Ungdomsråds generalforsamling.  
 
Nickolaj har deltaget i UNR session, og han orienterede om, at 
Ungevisionen er blevet godkendt. Derudover har han deltaget i 
arbejdsgruppemøde om demokrati- og Europapapir.  
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Louise orienterede om, at sekretariatet har ansat en ny ledelseskonsulent, 
Sofie Kielstrup, der starter 1. december.  
 
3. Budget 2024 til vedtagelse – 2. behandling 
Forkvinden indledte punktet og introducerede kort budgettet.  
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Et ønske om ikke at have forkortelser i coveret.  
 
Styrelsen vedtog budgettet for 2024, som skal vedtages endeligt på 
delegeretmødet. Sekretariatet er opmærksomt på ikke at anvende 
forkortelser i det udsendte materiale til styrelsen fremover.  
 
4. Indstilling af nye medlemmer 
Forkvinden indledte punktet og bød Specialkonsulent Guro Klausen 
velkommen. Herefter blev hver indstilling gennemgået i nedenstående 
punkter 4A-4D. 
 
4A. Unge Moderater  
Forkvinden indledte punktet. 
 

- Det blev påpeget, at det blev drøftet i forretningsudvalget, hvor 
bæredygtig foreningen er. 
 

Styrelsen vedtog at indstille Unge Moderater som medlem af DUF til 
delegeretmødet. 
 
4B. Nye Borgerliges Ungdom 
Forkvinden indledte punktet.  
 
Styrelsen vedtog at indstille Nye Borgerliges Ungdom som medlem af DUF 
til delegeretmødet. 
 
4C. Modstrøm 
Forkvinden indledte punktet.  
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Det blev påpeget, at det godt kunne anses som problematisk, at en 
elevrådsrepræsentant har lige så meget at sige, som et medlem.  

- Modstrøm minder på nogle punkter om andre elev- og 
studenterorganisationer.  
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- Det blev gjort opmærksom på, at det, der skulle vurderes ud fra, 
ikke var, hvad der blev ment om organiseringen, men om man 
vurderede, at det var demokratisk.  

- Det blev påpeget, at der skal være rum til, at man kan udvikle sin 
organisation over tid. 

- Det blev påpeget, at Modstrøm overvejer at få et kontingent på 35 
kroner. 

- Modstrøm er opmærksomme på den eventuelle skævhed mellem 
medlemmer og elevrådsrepræsentanter. 

- Det blev understreget, at hvis Modstrøm skal indstilles til optagelse, 
så skal det ikke være en dispenseret indstilling. 

 
Styrelsen vedtog at indstille Modstrøm som medlem af DUF til 
delegeretmødet. 
 
4D. Olivenspejderne  
Forkvinden indledte punktet med forretningsudvalgets indstilling.  
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Det blev understreget, at de jo er velkommen til at søge igen i 
fremtiden ifm. at de udvikler organisationen til i højere grad at leve 
op kravene i vedtægterne.  

 
Styrelsen vedtog ikke at indstille Olivenspejderne som medlem af DUF til 
delegeretmødet. 
 
5. DAPP-projektets afslutning 
Forkvinden indledte punktet og gav ordet videre til international konsulent 
Karen Damsgaard, der fortalte om arbejdet med Dialogambassadørerne 
(DAPP) siden 2018.  
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Projektet blev rost bredt, og det blev pointeret, at det er virkelig 
dejligt at se, at læringen fra projekterne er gået videre til andre 
projekter.  

- Arbejdet med Future Leaders blev takket for både bredden og 
udviklingspotentialet i det. 

- Det blev understreget, at projektet er en kerneopgave for DUF, og 
det er ærgerligt, at det ikke kan videreføres.   
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Styrelsen roste projektet og tog orienteringen om DAPP-projektets 
afslutning til efterretning. 
 
6. Orientering om tømt pulje på GUP 
Forkvinden indledte punktet, og gav ordet videre til International Chef 
Signe Lund, der orienterede om, at den internationale pulje er tom, 
medmindre man søger i Østeuropa, hvor der er tildelt 3 millioner mere. 
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Det er positivt, at midlerne kommer ud at leve, og det sender et 
tydeligt signal om, at puljen bliver brugt og godt kunne bruge flere 
penge i de kommende år. 

- Det blev udtrykt bekymring omkring, om man vil blive nødt til at 
prioritere større organisationer, som har nemmere ved at søge med 
den nye forhåndsgodkendelse sammenlignet med mindre 
organisationer med større udskiftning. 

- Signe Lund understregede, at pointen med forhåndsgodkendelsen 
netop er, at den skaber bedre rammer for at behandle alle lige.   

 
Styrelsen tog orienteringen om tømt pulje på GUP til efterretning. 
 
7. Forbedring af kommunikation vedr. fokus på målretning og 

vejledning til organisationers behov vedr. DUFs puljer 
Forkvinden indledte punktet, og opklarede først afsnittet om 
Initiativstøtten. Derefter gav hun ordet videre til konstitueret chef for 
afdelingen for Jura og Forvaltning Stella Mari Christiansen.  
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Det blev rost bredt, at sekretariatet ser på at forbedre 
kommunikationen. 

- Det er en udfordring, at Lokalforeningspuljen bliver tømt, og det 
blev ønsket, at det bliver kommunikeret tydeligere, når den er tømt.  

- Der blev luftet en ide om at øremærke midler hen over året. 
- Der blev ønsket, at man gør vejledningsprocesserne endnu lettere – 

eventuelt ved brug af videoguides og videoansøgninger. Dette kunne 
også gøre det nemmere for dem, der har svært ved at læse og skrive, 
selvom det ville kræve et større arbejde ift. at skulle transskribere  
ansøgningerne.  

- Det blev påpeget, at retningslinjerne til initiativstøttepuljen nogle 
gange bliver fortolket lidt for stramt, ift. hvad der var tiltænkt med 
retningslinjerne.  
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- Sekretariatet påpegede, at længden på ansøgningen til 
lokalforeningspuljen ikke er den store udfordring, da mængden af 
skrift i ansøgningen er meget sparsom. Derudover var der enighed i, 
at puljerne til tider har for strenge tolkninger. 

- Tiltaget om en revisorinstruks blev rost.  
- Det ville være meningsfuldt, hvis der lå eksempler på hjemmesiden 

med gode ansøgninger og budgetter.  
- For nogle medlemsorganisationer er det en psykologisk hæmsko at 

kontakte DUF for vejledning, fordi man frygter, at man stiller 
dumme spørgsmål, eller fordi man ikke ved, at det ikke er 
medarbejderne, der behandler selve ansøgningerne.  

 
Styrelsen tog orienteringen til efterretning med ovenstående kommentarer, 
og er tilfredse med, at det bliver undersøgt.  
 
8. Demokratianalysen 
Forkvinden indledte punktet og gav ordet videre til Politisk konsulent 
Laura Fabricius, der præsenterede Demokratianalysen. Derefter blev der 
åbnet for spørgsmål og kommentarer. 
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Der blev spurgt ind til, om det var muligt at undersøge om 
forskellen mellem foreningsaktive og ikke-foreningsaktive kunne 
forklares ved, at det er bestemte mennesker, der søger mod 
foreningslivet, frem for at det er foreningslivet der skaber forskellen 
mellem de to grupper. Det blev opklaret, at det er undersøgt, om det 
er muligt at lave den undersøgelse, men at det desværre er for dyrt. 
Derudover er det en udfordring, at man ikke har de nødvendige 
oplysningerne på folk til at lave en sådan undersøgelse.  

- Det blev understreget, at det er korrekt, at Demokratianalysen ikke 
kan sige noget om netop det kausale forhold.  

- Det blev påpeget, at det grafisk lignede, at der var store udsving i 
demokratisk selvtillid, men at tallene havde mindre udsving, hvorfor 
det er vigtigt ikke at male for skarpt op.  

- Der blev spurgt indtil, hvor stor den statiske usikkerhed var, og det 
blev opklaret, at stikprøven er gennemtestet. Der blev også spurgt 
indtil, om forskellene for ikke-foreningsaktive og foreningsaktive er 
robuste, betydende at de er testet for baggrundsvariable. Det blev 
opklaret, at det ikke blev testet for.  

- De 16-årige er talt med i valgdeltagelsen, hvorfor valgdeltagelsen 
virker ekstra lav for den unge gruppe. 
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- Der blev spurgt ind til om man kan sige noget om, hvorfor 46% er 
bange for deres fremtidige jobmuligheder. Det blev opklaret, at man 
målte det ved at spørge de unge, om en række af ting, som de kunne 
frygte, hvor de kunne vælge så mange, de mente, uden at nogen af 
dem var gensidigt udelukkende.  

- Der var et ønske om, at man undersøger forældres og de unges 
indkomst, og hvad dette kan gøre for den demokratiske selvtillid 
mm.  

- Der blev spurgt, hvordan respondenterne var blevet spurgt ift. deres 
tillid til demokrati, domstole osv. Det blev opklaret, at 
respondenterne skulle forholde sig til en skala fra 1 til 5, og at 
kategorierne derfor ikke udelukkede hinanden. Hvis 
respondenterne svarede 3-5, så blev dette talt som værende tillid.  

- Der blev spurgt, om der indgik en definition på fx demokrati i 
undersøgelsen til respondenterne. Det blev opklaret, at det ikke 
indgik.  

- Arbejdet med demokratianalysen blev rost bredt, og det blev 
opfordret, at man delte resultaterne med medlemsorganisationerne.  

- Laura understregede, at der ville komme simple grafikker, som man 
kunnen dele.  

 
Styrelsen tog orienteringen om Demokratianalysen til efterretning.  
 
9. Det digitale demokrati 
Forkvinden indledte punktet.  
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Det blev rost, at det var et meget nuanceret dokument og at der ikke 
kun blev set på, hvordan unge indretter sig, men også hvilke aktører 
og omstændigheder, der er. Det er også vigtigt at have med når det 
skal fremlægges. 

- Der blev orienteret om, at man i EU-arbejdet har vedtaget, at 
digitalisering er et ben, som skal fokusere på.  

- Der var en opfordring til at undersøge, hvilken påvirkning det har 
på unge mennesker at være født ind i samfund med misinformation, 
samt hvad strømmen af misinformation gør ved demokratiet.  

- Det blev pointeret, at det særligt kan være svært for nogle grupper 
af unge at have ressourcer til at moderere debatten online. 

- Der var en pointe ift. at kildekritik er et mere håndgribeligt begreb 
for unge mennesker sammenlignet med misinformation. 
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- Det blev ønsket, at man på den lange bane dyrkede aktiviteten 
”Alliance om bedre regulering”.  

- Der blev opfordret til at bruge begrebet sociale platforme fremfor 
sociale medier, jævnfør at det bruges sådan af Danske Medier. 

- Der var et ønske om at undersøge algoritmers påvirkning på unges 
nyhedsstrøm på sociale platforme. 

- Der var en pointe ift. at lægge fokus på influencers, og hvordan de 
deler deres budskaber med unge mennesker.  

- Der blev spurgt indtil, om der har været tænkt på ”kunstig 
intelligens” som fokus i projektet om den digitale dannelse. Det blev 
opklaret, at det var det ikke, fordi det i forvejen er et stort og 
kompliceret emne, der kræver mange ressourcer. 

- Der blev ønsket, at man fra sekretariatets side undgik at bruge 
forkortelser uden en dertilhørende forklaringsliste.  

- Det blev pointeret, at det er vigtigt at skrive rettigheder ind, hvilket 
eventuelt kunne være under afsnittet om trygge rum.  

 
Styrelsen drøftede strategipunktet om digital dannelse og demokrati, og der 
var opbakning til retningen i bilaget.  
 
10. Orientering om Skolevalg  
Forkvinden indledte punktet, og bød velkommen til afdelingschef for 
foreningsudvikling, unge, Nordiske fællesskaber og demokrati Signe Bo.  
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Til UNR-sessionen i oktober blev der stemt en resolution igennem 
omkring Skolevalg, som er taget videre til Nordisk Råd 

 
Styrelsen tog orienteringen om Skolevalget 2024 til efterretning. 
 
11. Medlemskab i Dansk Erhverv (anden drøftelse) 
Forkvinden indledte punktet, og mindede om, at det var vigtigt, at man 
havde spurgt sit bagland mellem de to drøftelser. Christine har selv 
adspurgt sig hos de grupper, der ikke er en del af styrelsen. 
 
Fra drøftelsen var hovedpointerne: 

- Forkvinden videregav at mange af de grupperinger, som ikke er 
repræsenteret i styrelsen, var af den opfattelse, at det var for dyrt.  

- Flere udtrykte, at de ikke selv havde behovet, men ikke var imod 
medlemskabet. 

- Flere udtrykte, at de meget gerne ville være medlemmer. 
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- Nogen påpegede, at de havde et meget splittet bagland.  
- Der blev spurgt ind til, om det var et problem for medlemskabet, at 

man var aktiv i en civilsamfundsbrancheforening, hvortil det blev 
opklaret, at det ikke var et problem.   

- Der blev spurgt ind til, om der var et startgebyr ved samtalerne med 
Dansk Erhverv, hvortil det blev opklaret, at det var der ikke. 

- Der blev spurgt ind til, om man kunne tilkøbe ordninger ved 
overenskomst, hvortil det blev opklaret, at det ikke var muligt, da 
det krævede et fuldt medlemskab. 

- Nogle organisationer bakkede op om medlemskabet, selvom de ikke 
selv kunne være medlem af Dansk Erhverv af politiske årsager.  

- Det blev påpeget, at selvom ens egen organisation ønsker at være 
medlem, så var der splittelse, fordi man ikke ønskede, at det skulle 
gennemtrumfes. 

 
Der blev lavet en midlertidig opsamling, hvor det blev vurderet, at flertallet 
var for smalt. Derudover blev det understreget, at alt efter konklusionen, 
ville sekretariatet gå tilbage til Dansk Erhverv og drøfte alternative 
muligheder, i tilfælde af, at paraplyen ikke kan samles om det.   
 
Drøftelserne fortsatte: 

- Der var bred opbakning til at gå tilbage til Dansk Erhverv og 
forhandle, selvom paraplyen ikke samlet medlem kunne blive 
medlem.  

- Det blev pointeret, at selvom en organisation ikke havde et aktivt 
ønske om medlemskab, så ville organisationen nok bruge det, hvis 
det blev en realitet.  

- Det blev pointeret, at Dansk Erhverv har muligheden for at hjælpe 
på områder, hvor DUF ikke kan hjælpe. 

- Det blev pointeret at aftalen med Dansk Erhverv vil være 
tidsbegrænset.  

- Det blev understreget, at det er for dyrt for nogle organisationer 
med frie midler.  

- Der var en ros til at man havde valgt at bruge ressourcer på en mere 
omfattende proces. Selvom den til tider har været svær og hård. 

- Der var enighed om, at det har været en svær proces, men at det har 
været vigtigt at spørge bredere ud.  

- Det blev pointeret, at nogen mente, at solidaritet var et vigtigt 
argument, og derfor talte som at være for medlemskabet.  
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Forkvinden konkluderede, at der havde været en god og grundig proces ift. 
at afsøge om den forlagte type af medlemskab af Dansk Erhverv var den 
rette vej for DUF, hvilket der ikke var nok opbakning til at tage videre til 
delegeretmødet på vegne af en samlet styrelse. DUF vil forsøge at afsøge 
alternativer hos Dansk Erhverv og se, hvad der er af muligheder.  
 
Det betyder derfor, at styrelsen har vedtaget at holde fast i det kontingent, 
der blev vedtaget på styrelsesmødet den 20. september 2023.  
 
12. Rejsefortællinger 
Christine, Katrine og Oskar fortalte om deres tur til Grønland med Sjomaq.  
 
13. Eventuelt 
Sekretariatet opfordrede til, at styrelsen gør medlemsorganisationerne 
opmærksomme på, at man kan søge om at blive årets ungdomsforening 
med deadline 13. november.  
 
Derudover blev der mindet om, at der er sendt nissevenner ud i styrelsen.  
 
Således opfattet,  
Mia Jørgensen 


